
بدهی بریتانیا رکورد ۶۰ ساله را شکست

میزان بدهی بریتانیا به بالاترین ســطح ۶۰ سال گذشته رســیده است.به گزارش ایسنا، اداره ملی 
آمار بریتانیا )ONS( اعلام کرد بدهی ملی بریتانیا ۱۰۰ درصد تولید اقتصادی ســالانه این کشــور 
است و در بالاترین سطح خود از دهه ۱۹۶۰ قرار دارد.بر اساس این گزارش استقراض دولت در ماه 
آگوست به ۱۳.۷ میلیارد پوند )۱۸.۲ میلیارد دلار( افزایش یافت که برابر با ارزش سالانه کل تولید 

اقتصادی است.
گرانت فیتزنر، اقتصاددان ارشد اداره ملی آمار گفت وام گیری در ماه گذشته در مقایسه با رقم سال 
۲۰۲۳ بیش از ســه میلیارد پوند افزایش ثبت کرد و ســومین رقم بالای استقراض در ماه آگوست 

طی تاریخ بوده است.
به گفته دارن جونز، وزیر خزانه داری بریتانیا، این داده ها وضعیت نگران کننده مالیه عمومی را نشان 
می دهد که محافظه کاران به جای گذاشتند و هشدار داد که حزب کارگر باید »تصمیمات سختی« 

برای بازسازی اقتصاد بگیرد.
زمانی که به قدرت رسیدیم، اقتصادی را به ارث بردیم که در خدمت کارگران نبود و داده های امروز 

بالاترین میزان استقراض در ماه آگوست بعد از همه گیری را نشان می دهد.
بدهــی دولت در طول بحران مالی جهانی در ســال ۲۰۰۸ و ســپس دوبــاره در طول همه گیری 
کووید-۱۹ افزایش یافت. رشــد ضعیف اقتصادی از آن زمان به بعد نیز به افزایش کســری بودجه 

کمک کرده است.
به گفته مت سوانل، مشاور ارشد اقتصادی، موقعیت مالی بریتانیا همچنان »چالش برانگیز« و ممکن 

است در ادامه سال بدتر نیز شود.
او گفت: دولت احتمالا مجبور خواهد شــد هزینه های خود را طی چند ماه آینده افزایش دهد، زیرا 
ترکیبی از پذیرش پیشنهادها برای افزایش بیشتر دستمزد از سوی هیئت های حقوقی بخش دولتی 

و افزایش هزینه های غیرکارگری در طیف وسیعی از ادارات دولتی وجود دارد.
ریچل ریوز، وزیر خزانه داری، قبلا هشدار داده بود که مالیات ها در بودجه اکتبر افزایش می یابد، با این 

حال، افزایش نرخ های مالیات بر درآمد، شرکت ها و مالیات بر ارزش افزوده را رد می کند.
بیزنس نوشــت، در ماه آگوست، ریوز اعلام کرد پرداخت های سوخت زمستانی را که توسط ریشی 
سوناک، نخست وزیر ســابق بریتانیا در اوج بحران هزینه های زندگی معرفی شده بود، لغو می کند، 
برنامه های اصلاحات مراقبت های اجتماعی را به تعویق می اندازد، سرمایه گذاری در جاده، راه آهن و 

بیمارستان را به عنوان بخشی از طرح برای کاهش استقراض کاهش می دهد.

طبق اعلام مرکز آمار ایران، در شــهریور ماه ۱۴۰۳ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای 
کشور به ۳۴.۲ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۶ واحد درصد 
کاهش یافته است. همچنین فاصله میان نرخ تورم خانوارهای کشور در بین دهک های 

اول تا دهم در این بازه به ۴.۱ درصد رسیده است.
به گزارش ایسنا، مرکز آمار ایران طی گزارشی، تورم مصرف کننده خانوار را علام کرد 
که بر اساس آن، شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور در شهریور ماه سال 
جاری به عدد ۲۶۴.۷ رسیده است که نسبت به ماه قبل، ۱.۷ درصد افزایش، نسبت به 
ماه مشابه سال قبل، ۳۱.۲ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نسبت 

به دوره مشابه سال قبل، ۳۴.۲ درصد افزایش داشته است.
تورم نقطه به نقطه ۳۱ درصدی

براســاس این آمار، در شهریور ماه ۱۴۰۳ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، ۳۱.۲ 
درصد است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین، ۳۱.۲ درصد بیشتر از شهریور ماه 
۱۴۰۲ برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده  اند. همچنین، 
تورم نقطه به نقطه در شــهریور ماه ۱۴۰۳ در مقایســه با ماه قبل، ۰.۴ واحد درصد 

کاهش داشته است.
طبق این آمار، تورم نقطه به نقطه مصرف کننده خانوارها در شهریور ماه گروه مسکن، 
آب، برق، گار و سایر سوخت ها در کانال ۴۱ درصد قرار دارد که نسبت به دیگر گروه ها، 
تروم بیشــتری را تجربه کرده است. از ســوی دیگر در گروه ارتباطات، تورم نقطه به 

نقطه مصرف کننده خانوار در این بازه زمانی ۲۱ درصد اســت که کم ترین تورم را در 
این بازه زمانی تجربه کرده است.

تورم ماهانه خانوارهای کشور چه قدر است؟
همچنین در شهریورماه سال جاری، تورم ماهانه خانوارهای کشور برابر ۱.۷ درصد بوده 
اســت. براساس این آمار، تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها 
و دخانیــات«، ۰.۹ درصد و برای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲.۱ 

درصد بوده است.
مطابق آمار فوق، تروم ماهانه بخش آموزش در شــهریور ماه به ۳.۳ درصد رسیده که 

بیش ترین تورم ماهانه را در گروه های مصرف کننده به خود اختصاص داده است.
کاش اندک نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

در شهریور ماه ۱۴۰۳ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به ۳۴.۲ درصد رسیده 
که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۶ واحد درصد کاهش یافته است.

شکاف ۴.۱ درصدی تورم سالانه مصرف کننده در دهک های اول تا دهم
علاوه بر این، نرخ تورم سالانه کشور در شهریور ماه سال جاری برابر ۳۴.۲ درصد است 
که دامنه تغییرات آن برای دهک های مختلف هزینه ای از ۳۰.۷ درصد برای دهک اول، 
تا ۳۴.۸ درصد برای دهک دهم است. بر این اساس فاصله تورمی دهک ها در این ماه 
به ۴.۱ واحد درصد رســید که نسبت به ماه قبل )۴.۵ واحد درصد( ۰.۴ واحد درصد 

کاهش داشته است.

چرا اولین حراج پاییزی شمش طلا 
کم فروغ بود؟

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران درباره تعداد عرضه شمش طلا در حراج امروز 
گفت: مرکز مبادله صرفا بستری برای معامله شفاف شمش طلا است.به گزارش ایسنا، 
امروز جلســه ۵۲ حراج شمش طلا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران برگزار شد و از 
۲۴ کیلوگرم شمش طلای عرضه شده در این مرکز، همه ۲۴ قطعه شمش طلا با عیار 
۹۹۵ در هزار و ارزش ۱۲۰ میلیارد تومان به ازای همه ۲۴ قطعه از ســوی متقاضیان 
خریداری شــد.این در حالی است که در جلسه پیشــین حراج شمش طلا در مرکز 
مبادله، ۱۶۸ کیلوگرم شــمش طلا از سوی متقاضیان خریداری شده بود.باید اشاره 
داشت؛ متولی تامین شمش های طلا، صادرکنندگان مکلف به رفع تعهد ارزی هستند 
که مرکز مبادله ارز و طلای ایران به عنوان ســاختار بســتر ساز برای معاملات بازار 
شمش طلا و ارز عمل می کند.در این راستا، اصغر بالسینی – سخنگوی مرکز مبادله 

ارز و طلای ایران - در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا در رابطه با علت عرضه کم شمش 
طلا در حراج این جلســه مرکز مبادله گفت: امروز از تعداد ۲۴ شمش طلای عرضه 
شده همه ۲۴ قطعه )کیلوگرم( شمش خریداری شد و خاصیت بازار به این شکل است 
که عرضه و تقاضا دچار نوسانات بالا و پایین می شود و مرکز مبادله صرفا بستری برای 
معامله شفاف شمش طلا است.وی در ادامه در رابطه با هجدهمین جلسه حراج سکه 
طلا در مرکز مبادله گفت: فردا دوم مهر ماه، هجدهمین جلسه حراج سکه طلا در این 
مرکز برگزار می شــود و متقاضیان شرکت در حراج تا ساعت ۲۳ امروز )یکم مهرماه( 
فرصــت دارند تا وجه الضمان مورد نیاز برای شــرکت در حــراج و متعاقب آن ثبت 
سفارش در روز حراج را پرداخت کنند. جلسه بعدی حراج شمش طلا؛ سه شنبه سوم 
مهرماه سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران در پایان گفت: جلسه بعدی )پنجاه و 
سوم( حراج شمش طلا روز سه شنبه )سوم مهرماه( برگزار می شود و متقاضیانی که 
تمایل به شرکت در این حراج را داشته، می توانند با واریز ۳۵۰ میلیون تومان به عنوان 
وجه الضمان به ازای هر قطعه شــمش طلا )تا ساعت ۲۴ فردا دوشنبه دوم مهرماه(، 
در پنجاه و سومین حراج این مرکز شرکت کنند.گفتنی است؛ در مجموع حراج های 
شمش طلا در مرکز مبادله تا امروز، ۱۰ هزار و ۳۰ کیلوگرم شمش طلا )۱۰.۰۳ تن( 

به ارزش ۴۴.۵ هزار میلیارد تومان، خریداری شده است.
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سخنگوی وزارت خارجه مصر به مناسبت حادثه معدن طبس با دولت و ملت ایران ابراز همدردی کرد. به گزارش خبرگزاری مهر، »سفیر تمیم خلف«، سخنگوی رسمی 
وزارت امور خارجه و مهاجرت مصر، تسلیت و همدردی صمیمانه خود را به دولت و ملت ایران برای قربانیان حادثه انفجار معدن زغال سنگ در استان خراسان که منجر 
به فوت و مجروحان شــدن تعداد زیادی شــد، ابراز کرد. وزارت امور خارجه مصر مراتب تسلیت و همدردی صمیمانه خود را به خانواده های قربانیان اعلام می کند و برای 

مجروحان شفای عاجل آرزو می کند.
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طی پیامی؛

سخنگوی وزارت خارجه مصر حادثه معدن طبس را 
تسلیت گفت
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بانک مرکزی به تنهایی 
نمی تواند مشکلات و چالش های 
نظام اقتصادی ایران را حل کند

عبــده تبریزی با بیان این که بانک مرکزی به تنهایی نمی تواند مشــکلات و 
چالش های نظام اقتصادی ایران را حل کند، گفت: کنترل نســبی نرخ ارز در 
چند ماه اخیر نیز یک دستاورد به شمار می آید و این سیاست ها باید ادامه یابد. 
دولت جدید نیز باید با هماهنگی همه نهادها، این سیاســت ها را تداوم بخشد 
و در عین حال فشــارها را کاهش دهد تا جریان پول بیشتری به کسب وکارها 
برســد و نرخ رشــد اقتصــادی نیز افزایش یابد.به گزارش ایســنا، حســین 
عبده تبریزی، کارشناس مسائل اقتصادی با تاکید بر اینکه برقراری آرامش در 
بازار ارز شایسته تقدیر است، گفت: قطعاً اینکه بانک مرکزی توانسته آرامشی 
در بازار ارز ایجاد کند، یک موفقیت برای این نهاد است.این کارشناس مسائل 
اقتصادی افزود: سیاســت گذار پولی به دنبال ایجاد تعادل است و نمی تواند به  
طــور ناگهانی نرخ تورم را از ۴۵ درصد به تک رقمی کاهش دهد. با این حال، 
بانک مرکزی به تنهایی نمی تواند مشکلات و چالش های نظام اقتصادی ایران 
را حل کند.سیاســت گذار پولی به دنبال برقراری تعادل است عبده تبریزی در 
گفتگو با مجله تازه های اقتصاد بانک مرکزی ادامه داد: سیاست گذار پولی به 
دنبال برقراری تعادل اســت، یعنی تعادل بین کنترل نرخ تورم و حفظ حیات 
کسب وکارها. در این زمینه می توان گفت که این کنترل با چالش هایی مواجه 
اســت: اول اینکه آیا این نرخ پایدار خواهد بــود و دوم اینکه آیا می توانیم به 
تدریج فشار بر تأمین مالی کسب وکارها را کاهش دهیم و اجازه دهیم اقتصاد 
بیشتر حرکت کند؟وی افزود: ۱۰۰ درصد، اگر شما بتوانید نقدینگی را کنترل 
کنید، تورم آرام می گیرد و در این مورد شکی نیست. اما مسئله این است که 
اداره اقتصاد تنها به سیاســت های پولی وابسته نیست. به گفته این کارشناس 
مسائل اقتصادی، سیاســت گذار پولی باید تعادل را برقرار کند و در کنار آن، 
سیاســت گذاران مالی نیز باید در این مسیر تلاش کنند. اصلاح وضعیت تورم 
در ایران و کنترل نقدینگی باید به  صورت ساختاری و پایدار انجام شود. برای 
مثال، کســری بودجه نباید وجود داشته باشــد. اگر کسری بودجه ادامه پیدا 
کند و بودجه هایی مصوب شــود که کسری را تشدید کند، کار سیاست گذار 
پولی نیز پیش نخواهد رفت. بنابراین، باید هماهنگی بین این دو وجود داشته 
باشد.فشــارهای خارجی و تحریم ها نیز تأثیر عمده ای بــر کل اقتصاد دارند 
عبده تبریزی تصریح کرد: در حال حاضر سیاست گذار پولی نگران تورم است و 
عوامل کنترلی خود را به کار گرفته اســت، از جمله افزایش نرخ بهره، ورود به 
بازار و اجرای سیاست های بازار باز و کنترل ترازنامه به  عنوان ابزاری مؤثر برای 
کاهش حجم پول در داخل اقتصاد. اما در کنار این اقدامات، سیاست های مالی 
و بودجه ای نیز نقش بســیار مهمی دارند و فشارهای خارجی و تحریم ها نیز 
تأثیر عمده ای بر کل اقتصاد دارند. وی بیان داشت: آنچه اکنون در مقابل بانک 
مرکزی قرار دارد، حفظ نســبی قیمت ارز و جلوگیری از بدتر شدن وضعیت 
است. همچنین، بانک مرکزی باید بتواند موقعیت کنونی خود در کنترل تورم 
را حفظ کند و اگر نهادهایی با ناترازی در اقتصاد وجود دارد، به حل این مسائل 
بپردازد. ما وارد دامنه خطرناکی از نرخ های تورم افسارگســیخته نشدیم این 
کارشناس مسائل اقتصادی گفت: اینکه ما وارد دامنه خطرناکی از نرخ های تورم 
افسارگسیخته نشدیم، یک دستاورد مهم است. همچنین، توانایی بانک مرکزی 
در یافتن ابزارهای نسبتاً کارآمدی مانند کنترل تورم، کنترل صورت های مالی 
و کنترل ترازنامه، به او این امکان را داده که سیاست های خود را راحت تر پیش 
ببرد. کنترل نسبی نرخ ارز باید ادامه یابدعبده تبریزی این مطلب را نیز افزود 
که کنترل نسبی نرخ ارز در چند ماه اخیر نیز یک دستاورد به شمار می آید و 
این سیاســت ها باید ادامه یابد. دولت جدید نیز باید با هماهنگی همه نهادها، 
این سیاست ها را تداوم بخشد و در عین حال فشارها را کاهش دهد تا جریان 

پول بیشتری به کسب وکارها برسد و نرخ رشد اقتصادی نیز افزایش یابد.

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

بیت کوین محدودتر می شود؟

هفته گذشــته، صندوق های قابل معامله در بــورس بیت کوین )–––( میزان 
۶۵۷۳ بیت کوین خرید کردنــد، در حالی که ماینرها فقط ۳۱۵۰ بیت کوین 
تولید کردنــد. این عدم تعادل قابل توجه عرضه محــدود بیت کوین را حتی 
محدودتر می کند.به گزارش ایســنا، بیت کوین دارای سقف ۲۱ میلیون سکه 
اســت که انتظار می رود آخرین مورد تا سال ۲۱۴۰ استخراج شود. از آنجا که 
ارزهای دیجیتال جدید به بازار هجوم آورده اند و بسیاری از آنها منابع نامحدود 
دارند، بیت کوین به دلیل کم بودن، منحصر به فرد است. این کمبود با پیوستن 
ســرمایه گذاران نهادی، به ویژه پس از تایید اخیر صندوق های قابل معامله در 
بورس بیت کوین ایالات متحده، بیشتر قابل توجه است.به گفته اریک بالچوناس، 
تحلیلگر بلومبرگ، عرضه کنندگان اصلی مانند بلک راک ممکن است تا پایان 
ســال آینده ســه برابر ذخایر فعلی بیت کوین نگهــداری کنند. هنگامی که 
سرمایه گذاران سهام این صندوق ها را خریداری می کنند، عرضه کنندگان باید 
مقادیر مشــابه بیت کوین را خریداری کننــد، بنابراین عرضه و تقاضا افزایش 
می یابد.کوین گزارش کرد، با توجه به اینکه ســرمایه گذاران نهادی معمولا به 
یک سال برای ارزیابی ریسک نیاز دارند، این صندوق ها احتمالا به زودی شاهد 
ســرمایه بیشتری خواهند بود. این تقاضای مداوم ممکن است باعث تغییرات 
جالب توجه قیمت بیت کوین در آینده شود.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتال در حال حاضر ۲.۲۳ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت 
به روز قبل  ۱.۲۳ درصد بیشــتر شده است. در حال حاضر ۵۶.۳۷ درصد کل 
بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۰۹ درصد کاهش روزانه 
را ثبت کرده اســت.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته 
۶۶.۸۷ میلیارد دلار است که ۴۹.۲۶ درصد افزایش داشته است. حجم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۳.۶۳ میلیارد دلار است که  ۵.۴۳ درصد 
از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های 
پایدار اکنون ۶۰.۸۶میلیارد دلار است که ۹۱.۰۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 

بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

گزیده خبر در پیام سردار جلالی مطرح شد؛

اقتدار ملی ناشی از دفاع مقدس معادلات قدرت در غرب آسیا راتغییر داد

 نیازمند اصلاح در معیارهای 
توانگری بیمه ای هستیم

حجم ذخایر سدهای استان تهران به۴۹۳ 
میلیون متر مکعب رسید

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف شــده است و ما نیازمند اصلاح در 
معیارهای توانگری بیمه ای هستیم.به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی در آیین تکریم و معارفه رئیس کل 
بیمه مرکزی در ابتدا به حادثه معدنچیان طبس اشاره کرد و گفت: حادثه رخ داده برای معدنچیان در طبس 
فاجعه بدی بود. امروز زندگی کارگران تحت فشــار است. ارزش افزوده اقتصادی کشور به واسطه کاسبان 
تحریم در حال خروج از کشــور اســت و در این میان زندگی کارگران هیچ نفعی از این موضوع نمی برند و 
امیدوارم شــرایط اقتصادی کشور به ویژه کارگران بهتر شود.وی در ادامه در رابطه با وضعیت فعلی صنعت 

بیمه در کشور گفت: بازار و صنعت بیمه متاثر از وضعیت اقتصادی کشور است......

رمزارز و هوش مصنوعی در دستور کار 
بانک مرکزی است

فروش فوق العاده یک محصول سایپا برای ۳ 
گروه متقاضیان از چهارم مهر ماه

در گفت وگو با ایسنا مطرح شد

 معادن زیرزمینی زغالسنگ در سایه 
بی نظارتی ها
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نرخ تورم شهریور ماه اعلام شد
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گزیده خبر

توضیحات نیکزاد درباره آخرین 
وضعیت محبوس  شدگان در معدن 

طبس

نایــب رئیس مجلس با حضور در محــل حادثه انفجار معدن طبس گفت: ۱۴ نفر در 
معدن محبوس هستند و اکنون اولویت ما نجات این افراد است.

به گزارش ایســنا،  علی نیکزاد که به عنوان نماینده ویژه رئیس مجلس برای پیگیری 
ابعاد حادثه انفجار معدن زغال ســنگ معدنجو در راس هیاتی به طبس ســفر کرده، 
گفت: اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با تاکید رئیس مجلس 

و عزیزانی از کمیسیون اصل نود در منطقه و محل حادثه حضور پیدا کردیم.
نایب رئیس مجلس با اشاره به حضور وزیر کشور در محل حادثه انفجار معدن طبس 
گفت: امروز نیز وزرای صمت و تعاون و اســتاندار و نیروهای امدادی در محل حادثه 

حضور دارند. 
وی توضیح داد: عملیات امدادی در دو بلوک B و C انجام شــد؛ در بلوک B تعداد ۴۷ 
نفر از کارگران محبوس شده بودند که ۳۰ نفر فوت و۱۷ نفر مصدوم شدند. در بلوک 
C ۲۲ کارگر محبوس شده بودند که جنازه ۸ نفر پیدا شده و تعداد کشته ها به ۳۸ نفر 

رسیده است؛ به خانواده های داغدار و ملت بزرگ ایران تسلیت می گوییم. 
نیکزاد اضافه کرد: هنوز ۱۴ نفر در معدن محبوس هســتند که باید عملیات امداد و 

نجات هرچه سریعتر انجام شود. 
نایب رئیس مجلس تاکید کرد: عزم مجلس، قوه قضاییه و دولت تا رسیدن به نتیجه 
راســخ است منتها در اولویت با امداد و نجات است؛ اکنون کارگاه تعطیل است و باید 

کارهای ایمنی انجام شود. 
وی خاطرنشــان کرد: قطعا علت ایــن حادثه و انفجــار و گاز گرفتگی در معدن در 
کمیســیون مربوطه و مجلس شورای اسلامی بررسی شده و حتما با خاطیان برخورد 

می شود. 
نیکزاد اضافه کرد: در حال حاضر عزم و اراده قوای سه گانه این است که بتوان در کوتاه 

ترین زمان ممکن با رعایت ایمنی عزیزان محبوس را نجات دهیم.  
وی بیان کرد: هیئتی از مجلس و دولت در محل حادثه حضور دارند تا بتوان در کنار 
امدادرســانی، علت دقیق حادثه مشخص شود که آیا عدم رعایت قوانین و مقررات و 
ایمنی بوده است. همه این موارد مبتنی بر نظر کارشناسی به مردم اعلام می شود. تمام 
تاکید بر این است که دیگر شاهد چنین اتفاقاتی در کشور نباشیم و این دستور اصلی 

کمیسیون صنایع و معادن خواهد بود. 

توضیح رئیس خانه معادن ایران 
در مورد مقصر اصلی انفجار معدن 

طبس

رئیس خانه معادن ایران درباره حادثه معدن ذغال سنگ طبس و اینکه درباره مقصر 
اصلی انفجار به وجود آمده تا زمان مطالعات کامل از منطقه نمی توان اظهارنظری کرد 
گفت که به طور کل اینجا مقصر فرد نیست، بلکه نگاه و نظام حکمرانی در بخش معدن 

است که بایستی شرایط را دائما به روزرسانی کنیم.
به گزارش ایســنا، محمد رضا بهرامن - رئیس خانه معادن ایران - در گفت گوی ویژه 
خبری ضمن ارائه توضیحاتی درباره حادثه معدن ذغال ســنگ طبس عنوان کرد که 
در بخش معدن یکی از مسائل تنبیه است، هر کسی خطایی کرده باید پاسخگو باشد.

وی در پاســخ به این پرســش که فلش اتهام در حادثه به وجود آمده به ســمت چه 
کســی یا چه کسانی اســت؟ عنوان کرد: تا زمانی که دسترسی کامل به آن بخشی 
که معدنکاران در آن منطقه محبوس شــده اند نداشته باشــیم، همه این افراد خارج 
نشــوند و همچنین مطالعات کاملی از منطقه نداشته باشیم نمی توانیم در این زمینه 

اظهارنظر کنیم.
بهرامن با این با اشاره به اینکه تجمیع یک باره گاز باعث این حادثه شده است، گفت: 
از نظر مهندسی گازی که در منطقه تجمیع شده بود حاصل مدت زمانی بود که معدن 
تعطیل بوده، تجمع این گاز از لایه های ۳۰ سانتی ذغال در بالا قرار گرفته که همین 
امر موجب این اتفاق شده است، قاعدتا شناسایی آن به این سادگی نبوده و تجمیع گاز 

یک باره باعث این عمل شده است.
بــه گفته رئیس خانه معادن ایران ما باید ببینیم عواملی که نتوانســتیم به این اصل 
برســیم چه چیزی است و اینجا مقصر چه کســی است؟ اما به طور کل اینجا مقصر 
فرد نیست نگاه و نظام حکمرانی در بخش معدن است  که بایستی شرایط را دائم به 
روزرســانی کنیم و این مشمول تمان معادن کشور می شود، امروز تمام معدن کاران 

ایران در عزا هستند.

در جمع خبرنگاران مطرح شد؛

روایت »عراقچی« از نخستین روز 
دیدارهایش در نیویورک

وزیر خارجه کشورمان در مورد نخستین روز دیدارهایش در نیویورک توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، »سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه افزود: امروز اولین روز 
حضور ما در نیویورک در حاشــیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد بود و البته هنوز دو 
روز تا شــروع مجمع عمومی سازمان ملل فاصله است. قرار است هفتاد و نهمین نشست 
مجمع عمومی ســازمان ملل در سطح سران از صبح سه شنبه به وقت نیویورک در مقر 
سازمان ملل متحد آغاز شود. عراقچی درباره دیدارهای روز نخست حضورش در نیویورک 
گفت: امروز با وزرای امور خارجه کویت، بحرین و کوبا به اضافه دبیر کل شورای همکاری 
خلیج فارس ملاقات داشتم که طبیعتاً در خصوص مسائل منطقه، با وزرای خارجه کویت، 
بحرین و دبیرکل شــورای همکاری خلیج فارس بحث های جدی داشتیم. وی گفت: البته 
بحث های بســیار ســازنده و خوبی در مورد موضوع ثبات و امنیت در منطقه انجام شد و 
البته بحث فلســطین، جنایت های اسرائیل در غزه و در جنوب لبنان و به هر حال، آتشی 
که در منطقه می تواند در اثر سیاست های رژیم صهیونیستی شعله ور شود و خطراتی که 
می تواند شامل همه کشورها شود و نیز ضرورت مقابله با این سیاست ها. وزیر خارجه گفت: 
همینطور دیدارهایی با نماینده دبیرکل سازمان ملل در امور کمک های انسان دوستانه به 
غزه، رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ و نماینده دبیرکل سازمان ملل در امور سوریه 
انجام شــد که سه دیدار مهم با نمایندگان سازمان ملل در سه حوزه مهم بین المللی بود 
به ویژه بحث ســوریه و غزه که در منطقه ما دارای اهمیت اســت. عراقچی افزود: شرایط 
انسانی که در غزه تشــریح می کردند، واقعاً غیرقابل باور است. میزان جنایاتی که صورت 
گرفته و از آن بدتر اینکه راه ها برای ارائه کمک های انسان دوستانه همه بسته است و اجازه 
ورود و توزیع کمک ها داده نمی شــود. وزیر خارجه افزود: بیمارستان هایی که صلیب سرخ 
در غزه ایجاد کرده است از کمبود امکانات رنج می برد و اجازه نمی دهند که امکانات برسد 
و واقعاً شــرایط اسفباری است و عباراتی که اســتفاده می شد، اینکه، اسرائیل یک جهنم 
واقعی را در غزه ایجاد کرده اســت. عراقچی ادامه داد: جالب اســت که همه در ملاقات ها 
اذعان داشتند که علیرغم این همه جنایت و این جهنمی که اسرائیل ایجاد کرده، ولی به 
هیچیک از اهداف خود نرســیده است نه در شکســت حماس، نه در آزادی زندانیان و نه 
اینکه بتواند یک حمایت بین المللی از خودش ایجاد کند. البته حمایت کشورهای خاص 
و به ویژه آمریکا را دارد و مانع اصلی در ایجاد آتش بس و توقف این جنگ، حمایت هایی 
است که واقعاً آمریکا و کشورهای غربی صورت می دهند. وزیر خارجه اضافه کرد: وضعیت 
انســانی غزه بسیار اسفبار است. وضعیت منطقه در شــرایط خطرناکی قرار دارد. جامعه 
بین الملل و شورای امنیت )سازمان ملل( باید با این وضعیت مقابله کند ولی متأسفانه با 
سیاست های کشورهای غربی شاهد هستیم که وضعیت چگونه است. وی تصریح کرد: اینها 
بحث هایی بود که در همه ملاقات ها انجام شد. به نظر من، جامعه بین المللی اکنون بیش 
از همیشه روی سیاست های واقعاً جنایتکارانه رژیم صهیونیستی حساس شده است که نه 

فقط منطقه بلکه فراتر از منطقه را به سمت خطرناکی پیش می برد.

در پی حادثه معدن طبس، وزرای صمت و تعاون در جلســه ای مشــترک، به منظور 
پرداخت حقوق و دســتمزد جانباختگان و نحوه حمایت های بیمه ای از خانواده های 
آن ها، تصمیماتی را اتخاذ کردند؛ در رابطه با علت این حادثه نیز وزیر صمت هرگونه 
اظهارنظر در این خصوص را پس از اعلام نظر کارشناسی و بررسی ابعاد حادثه دانست.

طبق خبری که در اختیار ایسنا، قرار گرفت، سید محمد اتابک )وزیر صنعت، معدن و 
تجارت( واحمد میدری )وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی( که از روز گذشته )یکشنبه( 
عازم طبس شده اند، در جلسه ای مشــترک، تصمیماتی به منظور پرداخت حقوق و 
دســتمزد جانباختگان و نحوه حمایت های بیمه ای از خانواده های ایشان، اتخاذ کرده 
که بر اساس آن، مقرر شد حقوق و دستمزد جانباختگان به همراه بیمه و نحوه حمایت 

از خانواده های آسیب دیده ظرف ماه آینده، از سوی وزارت کار و امور اجتماعی، منظور شود.
همچنین تصمیم گیری شد که وزارت صنعت، معدن و تجارت بودجه ای ۲۰ میلیارد تومانی به منظور 

آسفالت و به سازی ۳۰ کیلومتر از جاده متصل به معدن "معدنجو" اختصاص دهد.
در این جلســه که با حضور وزیر صمت، وزیر کار و همچنین رئیس کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس و نایب رئیس دوم مجلس شــورای اسلامی برگزار شد، وعده ها و راهکارهای 

فوق الذکر ارائه و نهایی شد.
از سوی دیگر نمایندگان مجلس نیز ضمن پذیرش تعهداتی، گزارشی از اقدامات انجام 

شده و نتایج حاصله به منظور ارائه به قوه مقننه، تهیه خواهند کرد.
گفته شــده که وزیر صمت و وزیر تعاون، شب گذشــته را در محل حادثه گذرانده 
و از بامــداد امروز دوشــنبه همراه با معاونان این وزارتخانه و نیز مقامات اســتان 
خراســان جنوبی و شهرســتان طبس، نظارت بر ادامه عملیــات امداد و نجات را 

برعهده گرفته اند.
اتابــک: تا پیش از اعلام نتیجه قطعی کارشناســان، هیــچ اظهارنظری نمی توان 

داشت
همچنیــن در جلســه ســتاد مدیریــت بحران اســتان خراســان جنوبی که 
برای بررســی ابعاد حادثه معدن زغال ســنگ عصر روز گذشــته )یکشنبه( 
در فرمانــداری طبــس برگزار شــد، اتابــک تصریح کرد: پیــش از هرگونه 
اظهارنظــری، ابتداً بایســتی کارشناســان نحوه وقوع این حادثه و مســائلی 
که ســبب انفجار در این معدن زغال ســنگ شــرکت معدنجو طبس شــده 
را بررســی کــرده و نظر خود را اعلام کننــد؛ بنابراین تــا پیش از آن نظر 

داشت. نخواهم  کارشناسی 
وزیــر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشــان کرد : ظرفیــت تولید این معدن 
حدود ۵۰۰ هزار تن تعریف شــده اما طی ســال گذشــته حدود ۱۶۰ هزار 

است. بوده  تولید  تن 
گفتنی اســت، حادثه انفجار معدن طبس ساعت ۲۱ شنبه شب )۳۱ شهریور 
مــاه( به دلیــل تصاعد آنی گاز متان در یکی از تونل های معدن زغال ســنگ 
شــرکت معدنجو رخ داد کــه در زمان حادثه ۶۹ کارگــر در دو بلوک این 

معدن زغال ســنگ در طبس مشغول به کار بودند.
بــا توجه به غلظــت گاز در تونل ها که موجب انفجــار در عمق ۲۵۰ متری 
به صورت ارتفاعی و ۷۰۰ متری به صورت مورب در معدن شده، امدادرسانی 

توسط هشــت تیم تخصصی آغاز و تاکنون نیز ادامه دارد.

رئیس جمهور گفت: مدعیان حقوق بشــر چرا نسبت به وضعیتی که در غزه در حال روی 
دادن اســت، فریاد نمی زنند؟ تازه خیلی اوقات با پر رویی از جنایت های اســراییلی ها در 
غزه و کرانه باختری دفاع هم می کنند و بعد هم دم از حقوق بشــر و انسانیت می زنند. به 
گزارش ایسنا مســعود پزشکیان که برای شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل در سفر 
نیویورک به ســر می برد، در گفت وگوی کوتاهی در مسیر این سفر در واکنش به تشدید 
جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه و کرانه باختری و احتمال اعلام شمال غزه به عنوان 
منطقــه جنگی در کابینه بنیامین نتانیاهو، با بیان این که » همانگونه که ایران برای همه 
ایرانیان است، کره زمین برای همه مردم دنیاست«  گفت: حتی موجودات زنده روی کره 
زمین هم حق حیات دارند. آن چه اســراییل بر سر مردم مظلوم غزه می آورد و کشورهایی 
که ادعا حقوق بشر می کنند بدون توجه به ارزش انسانیت، جان انسان ها و حقوق بشر این 
جنایات رژیم غاصب را نمی بینید.  این ها چرا نسبت به وضعیتی که در غزه در حال روی 
دادن است، فریاد نمی زنند؟ تازه خیلی اوقات با پر رویی از جنایت های اسراییلی ها در غزه 
و کرانه باختری دفاع هم می کنند و بعد هم دم از حقوق بشر و انسانیت می زنند. گفتارها 
و رفتارهای غرب تناقض، غیرقابل قبول و دروغ اســت.وی هدفش از سفر به نیویورک را 
هم این گونه تشــریح کرد: ما در این سفر دنبال باورها، اعتقادات و ارزش هایی هستیم که 
سازمان ملل مدعی است که برایش می خواهد کاری انجام دهد. ما در این سفر می خواهیم 
بگوییم اگر راســت می گویید در عمل نشــان بدهید، نه در شعار.وی ادامه داد: حضور در 
اجلاس ســازمان ملل فرصتی برای حضور و دفاع از دیدگاه ها و مواضع جمهوری اسلامی 
ایران است تا در برابر دیدی که به دروغ از ما ساخته اند، بگوییم اگر انسانید و وجدان دارید، 

همه انسان ها را درست ببینید.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل بیان کرد: دفاع مقدس باعث شد فرهنگ مقاومت و ایستادگی 
در برابــر هر گونه ظلم و تجاوز برای ملت های آزاده جهان متبلور و نهادینه شــود. به گزارش 
خبرگزاری مهر، سردار جلالی در پیامی به مناسبت هفته دفاع مقدس، اظهار داشت؛ هفته دفاع 
مقدس یادآور روزهایی است که ملت ایران با دلاوری، شجاعت و استقامت در برابر تجاوز دشمن 
بعثی که توســط جبهه استکبار با بن دندان مسلح شده بود ایستاد و با اتحاد و همبستگی، از 
مرز و بوم، هویت، فرهنگ و ارزش های خود دفاع کرد. وی افزود: این هفته فرصتی است تا یاد 
و خاطره ی تمامی شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان دلیر این مرز و بوم را گرامی بداریم که 
در سخت ترین شرایط و با دست های خالی، اما با قلبی سرشار از ایمان ندای پیر فرزانه انقلاب 
خمینی کبیر را لبیک گفتند تا دشمن متجاوز نتواند حتی یک وجب خاک ایران غصب کند. 
دفاع مقدس نه تنها یک دوره هشت ساله از مقاومت و ایثار بود، بلکه باعث شد فرهنگ مقاومت 
و ایســتادگی در برابر هر گونه ظلم و تجاوز برای ملت های آزاده جهان متبلور و نهادینه شود. 

جلالی بیان کرد: یکی از تجارب و دستاوردهای مهم و راهبردی دفاع مقدس این آموزه بود که 
تولید و پاسداشــت امنیت ملی جز از طریق اتکای به توان داخلی و محصولات و فناوری های 
بومی میسر نخواهد و هرنوع غفلت از توطئه دشمن نتیجه جز تولید ناامنی نخواهد شد. رئیس 
سازمان پدافند بیان داشت: این هفته، نمادی از مقاومت، ایستادگی و ایمان مردمی است که با 
تکیه بر ارزش های والای انسانی و اعتقادی، توانستند حماسه ای جاودان خلق کنند. حماسه ای 
که امتداد آن را در عملیات طوفان الاقصی و پس از آن وعده صادق، موازنه های قدرت در جهان 
را بر هم زد و شور و شعور جهانی را در میان آزادگان جهان علیه جبهه استکبار به راه انداخت. 
وی افزود: ضمن گرامیداشت یاد و خاطره ی تمامی شهیدان، جانبازان، ایثارگران و خانواده های 
صبور و بزرگوار آنان، هفته دفاع مقدس را به همه هم میهنان عزیز تبریک می گویم و از خداوند 
منان آرزوی ســربلندی، سلامتی و موفقیت برای ملت ایران دارم. هفته ای که در آن، نام ایران 
با افتخار و سربلندی بر تارک تاریخ جاودانه شد و فرهنگ مقاومت در قلب هایمان ریشه دواند.

فرستاده ویژه دولت چین در امور خاورمیانه با مشاور ارشد وزیر امور خارجه کشورمان در امور ویژه سیاسی دیدار کرد.    به گزارش 
خبرگزاری مهر، ژای جون، فرستاده ویژه دولت چین در امور خاورمیانه که در رأس هیأتی به تهران سفر کرده است، امروز دوشنبه با 
علی اصغر خاجی، مشاور ارشد وزیر امور خارجه کشورمان در امور ویژه سیاسی دیدار کرد. طرفین در این ملاقات، در رابطه با تحولات 
منطقه، بویژه جنایات رژیم صهیونیستی در قبال مردم مظلوم غزه و آخرین تحولات مربوط به سوریه و یمن به بحث و گفتگو پرداختند. 

خاجی در این دیدار، حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم غزه و کشتار ده ها هزار غیر نظامی را ناشی از حمایت همه جانبه آمریکا و برخی کشورهای غربی دانسته و ضمندعوت 
از جامعه جهانی جهت جلوگیری از تداوم این نسل کشی در فلسطین اظهار داشت، رژیم صهیونیستی در سایه سکوت مجامع بین المللی، حملات و تجاوزات نظامی خود را به سوریه و لبنان نیز 
گسترش داده است. مشاور ارشد وزیر خارجه کشورمان همچنین با اشاره به وخامت وضعیت اقتصادی و انسانی سوریه، خواستار مشارکت فعال جامعه جهانی و چین در سوریه بویژه در پیشبرد 
اهداف انسان دوستانه و بازسازی این کشور شد.  خاجی در رابطه با یمن، نسبت به تأثیر مخرب حملات غیرقانونی آمریکا و انگلیس بر تلاش های صلح در این کشور هشدار داد و بر حمایت 

جمهوری اسلامی ایران از روند مذاکرات صلح، حل بحران انسانی و گفتگوهای سیاسی یمنی-یمنی تاکید کرد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در حکمی محمد مخبر را به عنوان مشاور و دستیار رهبری منصوب و وظیفه ایشان 
را امتداد سیاست مدبرانه دولت شهید رئیسی برای شناسایی و بکارگیری نیروهای جوان و نخبه جهت کمک 
به دستگاههای مختلف، تعیین کردند.به گزارش ایسنا، متن حکم حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب به این 
شرح است: بسم الله الرحمن الرحیم جناب آقای دکتر محمد مخبر دام توفیقه با عنایت به خدمات متعهدانه 
و تأثیرگذار جناب عالی در عرصه های مدیریتی و اقتصادی بویژه در دولت شهید رئیسی و سیاست درست و 
مدبرانه  بکارگیری نخبگان و جوانان پرانگیزه و تلاشگر در اجرای طرحهای گوناگون، شما را به عنوان مشاور و 
دستیار رهبری منصوب می کنم.انتظار می رود در امتداد سیاست مزبور، شناسایی نیروهای جوان و همکاری 
با آنان را با برنامه ریزی منطقی، پی گرفته و در کمک به دستگاههای دولتی و غیره از آن بهره برداری نمائید. 

توفیقات شما را از خداوند متعال مسألت میکنم. سیدعلی خامنه ای ۲ مهر ۱۴۰۳

محمد مخبر مشاور و دستیار رهبری با حکم رهبر انقلاب؛
شد

پیرامون تحولات منطقه؛

فرستاده ویژه چین در امور خاورمیانه با »خاجی« دیدار و 
گفت وگو کرد

به ایسنا اعلام شد

تصمیم گیری جدید برای حادثه دیدگان معدن طبس در 
جلسه وزرای صمت و تعاون

پزشکیان در مسیر سفر به نیویورک

مدعیان حقوق بشر چرا جنایات رژیم 
غاصب در غزه را فریاد نمی زنند؟

در پیام سردار جلالی مطرح شد؛

اقتدار ملی ناشی از دفاع مقدس معادلات قدرت در 
غرب آسیا راتغییر داد
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گزیده خبر در گفت وگو با ایسنا مطرح شد

معادنزیرزمینیزغالسنگدرسایهبینظارتیها
به اعتقاد محققان حوزه مهندسی معدن، معادن زغالسنگ زیر زمینی 
کشــور همچنان بر استفاده از تکنولوژی ۵۰ سال قبل تاکید دارند و از 
تجهیزات به روز ایمنی معدنکاری اســتقبال نمی کنند و عدم نظارت بر 
ایمنی معادن زغالســنگ و عدم اختصاص بودجه کافی برای تجهیزات 
ایمنی موجب شــده تــا همچنان شــاهد بروز حوادث جــان باختن 
معدنکاران باشیم و بهایی که به دلیل عدم بهره گیری از ابزارهای نوین 
ایمنی تحمیل می شــود، به مراتب بیش از هزینه های تامین تجهیزات 
مانیتورینگ است.به گزارش ایسنا، ۱۰ خرداد ۱۴۰۳ خبر ریزش معدن 
زغالســنگ »آبنیل« در روستای »بی بی حیات« در شهرستان کرمان و 
مرگ یک نفر در خروجی خبرگزاری ها قرار گرفت. این حادثه در ساعت 

۱۳ رخ داد و طی آن ۶ نفر حادثه دیدند و یک نفر جان باخت.
معــدن طزره دامغان تــراژدی دیگری از جان باختــن معدنکاران بود. 
آبان ۹۷ کشــته شدن یک کارگر، اردیبهشــت ۱۴۰۰ کشته شدن دو 
کارگر، شــهریور ۱۴۰۲ جان باختن ۶ کارگر همگی حوادثی هســتند 
که تلخی شــان هیچ گاه از یاد نمی رود.معدن زغال سنگ زمستان یورت 
استان گلستان با انفجار ۱۳ اردیبهشت سال ۹۶ و جان باختن ۴۳ کارگر 
و مصدومیت ۷۰ نفر دیگر شــهرت جهانی یافــت و دیروز اول مهر در 
حالی آغاز شد که خبر انفجار معدن طبس و جان باختن بیش از ۳۰ نفر 
سرخط خبرها شد و اخبار مربوط به بازگشایی مدارس را تحت الشعاع 
قرار داد.اینها حوادث معدنکاری در معادن زغالســنگ است که به گفته 
فعالان عرصه معدن به دلیل عدم تخصیص اعتبارات برای ایمن ســازی 
معادن و عدم نظارت بر فعالیت معدنکاران رخ داده اســت و اگر از هم 
اکنون چاره ای اندیشیده نشود و با فناوری های ۵۰ سال قبل ادامه مسیر 
دهیم، قطعا در آینده شــاهد حوادث تلخ تری خواهیم بود.جان باختن 
نیروی انسانی معدن و اصرار بر اســتفاده از فناوری های ۵۰ سال قبل 
شاهد شیرین، مدیر عامل یکی از شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه 
معدنکاری در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به انفجار معدن معدنجوی 
طبس و جــان باختن هموطنانمان، به مــردم طبس و جامعه معدنی 
کشور تسلیت گفت.وی افزود: مجموعه دانش بنیان ما به عنوان اولین و 
تنها مجموعه ای است که در حوزه تجهیزات مانیتورینگ و پایش ایمنی 
در معادن به ویژه معادن زیر زمینی زغالسنگ و حساسیت هایی که دارد، 
وارد شده است و با سرمایه گذاری های خصوصی توانستیم انواع تجهیزات 
و ادوات مربوط به پایش معادن زیر زمینی را در کشور بومی سازی کنیم.

شیرین با بیان اینکه گواهی های استاندارد جهانی برای این تجهیزات و 
ادوات را به طور مستقیم از خارج دریافت می کنیم، اظهار کرد: به عنوان 
متخصص مکانیزاســیون و معدنکاری زیر زمینی به صورت ایمن اعلام 
می کنم که اســناد بالادستی زیادی در این زمینه داریم که از آن جمله 
می توانیم به دســتورالعمل های ایمنی در معادن زیر زمینی زغالسنگ 
اشاره کرد که در ســال ۱۳۹۸ از سوی سازمان برنامه ابلاغ شده است.

شیرین با تاکید بر اینکه در این اسناد مرجع به طور کامل کلیه الزامات 
ایمنی در معدنکاری معادن زیر زمینی زغالسنگ آورده شده است، اضافه 
کرد: به عنوان نمونه در صفحه ۱۰ این دستورالعمل در زمینه جلوگیری 
از انفجار و دلایل انفجار مطالبی آورده شده است. همچنین در خصوص 
انتشار گاز متان تاکیداتی دارد و انفجار در معدن معدنجو دقیقا به دلیل 
انتشــار گاز متان بوده است.این فعال حوزه معدن با تاکید بر اینکه گاز 
متان نه رنگ و نه بو دارد و نه قابل حس از سوی معدنکاران است، ادامه 

داد: حد مجاز گاز متان در محیط ۷۵ صدم درصد است و برای پایش این 
گاز نیاز به یکسری ابزار پایش است تا به طور مرتب این گاز رصد و پایش 
شود. پایش علمی و دائم این گاز در معادن زغالسنگ کشور وجود ندارد 
و حتی برای پایش موقت آن نیز دستگاه کالیبره در معادن کشور موجود 
نیست.شــیرین خاطر نشان کرد: بحث مانیتورینگ گاز خیزی، دانشی 
اســت که ۲۰ ســال از عمر آن در جهان گذشته است و ما همچنان بر 
کارهایی که ۴۰ تا ۵۰ سال قبل روس ها و یا انگلیس ها در کشور اجرایی 
کردند، متمرکز هســتیم و خیلی از معادن حتی از دانش و تکنولوژی 
قدیمی آن روز هم اســتفاده نمی کنند، چه برسد به اینکه فناوری های 
جدیدتر را در معادن اجرایی کنند. مدیر عامل این شــرکت دانش بنیان 
یادآور شــد: امروز در کشور مجموعه های دانش بنیان مانند ما دانش و 
تجهیزات معدنکاری را در کشور بومی سازی کرده اند و ما تقریبا نزدیک 
به ۵ سال است که با بخش های مختلف از جمله معاونت معدنی و ایمنی 
وزارت صمت، نظام مهندسی معدن، معادن مختلف کشور چه در طبس 
و چه در کرمان و گلستان وارد مذاکره شدیم.وی با اشاره به انفجار معدن 
زمستان یورت و در شاهرود، ادامه داد: با همه این معادن ارتباط برقرار 
کردیم و آنها نیز بازدیدی از این تجهیزات داشتند و به عنوان مهندس 
معدن متاســف هستم که آنها نه تنها به سمت ما برای استقبال از این 
تجهیزات نیامدند، بلکه به دلیل آنکه نظارت واقعی نه از ســمت وزارت 
کار و نه از سمت نمایندگان ایمنی مستقر در استان ها صورت نمی گیرد، 
اســتقبالی نسبت به اســتفاده از ابزارهای ایمنی هم در معادن صورت 
نگرفت.شیرین خاطر نشــان کرد: حتی معدنکاران اعتقادی به افزایش 
سطح ایمنی در معادن ندارند و با ما مبارزه هم کردند.وی افزود: اگر عدم 
تمایل آنها بعد تجارتی باشد، امروز محصولات ایمنی ما در صنایع نفت، 
گاز و پتروشیمی استفاده می شود و ما را پذیرفته اند و من به عنوان یک 

فرد فعال در حوزه معدن علاقه مند بودم که در جامعه مهندسی معدن 
خدمتی را ارائه دهم و از این دانش استفاده شود که متاسفانه این مهم 
صورت نگرفته است.  مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تاکید کرد: در 
گذشته ما شاهد انفجار معادن گلستان، شاهرود، کرمان و سمنان بودین 
و امــروز در طبس بوده و فردا را نمی دانیم چه اتفاقاتی رخ خواهد داد.

گرده زغالســنگ و گاز متان و انفجار معادن این مهندس حوزه معدن 
گفت: انفجار در بخش معدنکاری در بخش معادن زیر زمینی زغالسنگ 
روی می دهد؛ چرا که گاز متان مختص معادن زغالسنگ است. در این 
معــادن به غیر از انفجار گاز متان، مخاطرات گرده زغال وجود دارد.وی 
حد مجاز گرده زغالسنگ را ۵ میلی گرم در متر مکعب دانست و افزود: 
این گرده قابلیت اشتعال و انفجار را دارد.شیرین خاطر نشان کرد: برای 
عدم بهره گیری از ابزارها و ادوات ایمنی در معادن زغالسنگ بهانه هایی 
وجود دارد که از جمله آن پایین بودن قیمت زغالسنگ است و به همین 
دلیل معدنکاران به سمت ارتقای ایمنی در معادن نمی روند، در حالی که 
امروز ارزش زغالسنگ در حدی است که بتوان بخشی از درآمد معادن 
دولتی و خصوصی را به ارتقای ایمنی معدنکاران و نیروی انســانی خود 
اختصــاص داد تا حوادث این چنینی رخ ندهد. عددی که برای ارتقای 
ایمنی معادن مورد نیاز است، خیلی کمتر از هزینه هایی است که برای 
حوادث این چنینی پرداخت می شود.دستورالعمل هایی که نادیده گرفته 
می شوند وی با اشاره به ابلاغ دستورالعمل های ایمنی معادن از سال ۹۸، 
گفت: ما در این زمینه قوانین و مقررات را داریم و در برخی از آنها حتی 
درباره جزئیات ایمنی در معادن گفته شده است، ولی مشکل اصلی ما، 
عدم نظارت اســت. اگر معدنی به سمت ایمنی نرفته و از آشکارسازها و 
مانیتورینگ اســتفاده نمی کند، بعد از مهلت دادن در صورت امتناع، از 
ادامه کار آن معدن جلوگیری شــود. شیرین با تاکید بر اینکه تبعات و 

اثرات درگذشت افرادی که دحادثه معدن طبس جان خود را از دست 
دادند،به جامعه تعمیم می یابد، اظهار کرد: من به عنوان یکی از اعضای 
جامعه و اساتید برای افزایش نظارت بر سطح ایمنی معادن تلاش های 
زیادی کردم، متاسفانه وقتی چنین حوادثی رخ می دهد، چند نفر مقصر 
می شــوند و بعد به فراموشی سپرده می شود.این فعال حوزه مهندسی 
معدن یادآور شــد: از وقتی در معدن طزره کرمان حادثه ای رخ داد، تا 
به امروز چه کســی گفته که هنوز در معــادن به صورت ناایمن و غیر 
حرفه ای فعالیت می شود و کدام بودجه برای تجهیزات ایمنی اختصاص 

داده شد؟
وی بخشــی از دلایل حوادث معادن زغالســنگ را مربوط به مســائل 
اقتصادی و بودجه ای دانســت و گفت: بودجه ها بــرای ایمنی معادن 
مصوب شــده، ولی به معادن پرداخت نشــده است. هزینه های ایمنی 
معادن یک پنجم هزینه های سایر فعالیت های معدنکاری است، ولی بر 
اثر رعایت نشــدن ایمنی در معادن، اثرات سوئی که بر جای می گذارد، 
هزینه های بســیار بالاتری را به مجموعه های معدنی کشــور تحمیل 
می کند.شیرین افزود: ما خیلی تلاش کردیم که در زمینه ارتقای ایمنی 
معادن کمکی به کشــور ارائه دهیم، ولی متاســفانه نه تنها حمایتی 
دریافت نکردیم، بلکــه با ما مبارزه نیز کرده اند و من به عنوان عضوی 
از جامعه بزرگ معدنی کشــور اعلام می کنم که لازم اســت با رویکرد 
دیگری به این حوزه وارد شــود؛ به این معنا که نظارت افزایش یابد و 
به کارگیری تجهیزات ایمنی در معادن جدی گرفته شــود. مدیرعامل 
این شــرکت دانش بنیان با تاکید بر ضرورت تخصیص بودجه ها برای 
ارتقای ایمنی در معادن، یادآور شــد: باید به توانمندی جوانان کشور 
اعتماد شود تا در سال های آینده شاهد وقوع چنین حوادثی نباشیم.    

رئیس کل بانک مرکزی:

رمزارز و هوش مصنوعی در 
دستور کار بانک مرکزی است

رئیس کل بانــک مرکزی گفت: 
رمــزارز و هــوش مصنوعی در 

دستور کار بانک مرکزی است
رئیس کل  ایســنا،  گــزارش  به 
بانک مرکــزی در حکمی خانم 
نوش آفریــن مومــن واقفی را به 
ســمت معاون فناوری های نوین 

بانک مرکزی منصوب کرد.
محمدرضــا فرزین در مراســم 
تکریم و معارفه معاون ســابق و 
بانک  نوین  فناوری هــای  جدید 
مرکزی که با حضور اعضای هیات عالی و هیات عامل این بانک برگزار شــد، گفت: برنامه 
آتی بانک مرکزی در حوزه فناوری های نوین، برنامه ای توسعه محور است و شاخص ضروری 
ورود به عرصه های جدیدتر در حوزه بانکداری الکترونیک نیز موضوعات نوآوری و عملیاتی 

کردن آنهاست.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین تصریح کرد: موضوعات رمزارز و هوش مصنوعی هم اکنون 
در توســعه بانکداری بین المللی از نکات قابل تامل است که قطعا بانک مرکزی نیز در این 
دوره بر اساس پیشرفت فناوری های کنونی بانکداری الکترونیک، در چارچوب سیاست های 

مدون و هدف گذاری شده در دستور کار قرار خواهد داد.
بر اساس این گزارش، خانم نوش آفرین مومن واقفی دارای مدرک دکترای مدیریت کسب و 
کار بوده و کارشناسی ارشد مدیریت فناوری اطلاعات از دانشگاه امیرکبیر است. وی مدرک 
کارشناسی خود را نیز در رشــته مهندسی برق مخابرات از دانشگاه صنعتی خواجه نصیر 

الدین طوسی اخذ کرده است.
خانم مومن واقفی پیش از شروع مسئولیت جدید خود در بانک مرکزی، با ۲۶ سال سابقه 
تخصصی، معاون فناوری اطلاعات و عضو هیات عامل بانک دی بوده و در ســالیان گذشته 
نیز در سمت هایی همچون رئیس هیات مدیره شرکت خدمات انفورماتیک فرادیس گستر 
کیش، عضو هیات مدیره شرکت پرداخت الکترونیک امید پی، مدیرعامل هلدینگ فناوری 
اطلاعات بانک تجارت، نایب رئیس هیات مدیره شرکت کاشف و در مسئولیت های مختلفی 
در شرکت خدمات انفورماتیک از جمله معاون مدیرعامل در حوزه ریسک و امنیت فناوری 
اطلاعات، مدیریت طراحی و استقرار اولین مرکز عملیات امنیت SOC در حوزه سرویس های 
بانکی، مدیریت طراحی و اســتقرار پلتفرم بلاک چین برنا )زیرساخت رمز ریال(، مدیریت 
طراحی و اســتقرار سیستم های نرم افزاری مبتنی بر هوش مصنوعی و یادگیری ماشینی، 
طراحی مدل مفهومی مرکز کاشف و طراحی ساختار و مدیریت استقرار ساختارهای امنیت، 

ریسک و حسابرسی )ممیزی( فناوری اطلاعات فعالیت کرده است.
 فرزین همچنین در این مراسم ضمن تقدیر و تشکر از خدمات ارزنده دکتر محرمیان طی 

پنج سال گذشته، در حکمی وی را به سمت مشاور رئیس کل بانک مرکزی منصوب کرد.

وزیر اقتصاد:

 نیازمند اصلاح در معیارهای 
توانگری بیمه ای هستیم

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف شــده است و ما 
نیازمند اصلاح در معیارهای توانگری بیمه ای هستیم.به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی در 
آیین تکریم و معارفه رئیس کل بیمه مرکزی در ابتدا به حادثه معدنچیان طبس اشاره کرد 
و گفت: حادثه رخ داده برای معدنچیان در طبس فاجعه بدی بود. امروز زندگی کارگران 
تحت فشار است. ارزش افزوده اقتصادی کشور به واسطه کاسبان تحریم در حال خروج از 
کشور است و در این میان زندگی کارگران هیچ نفعی از این موضوع نمی برند و امیدوارم 
شرایط اقتصادی کشور به ویژه کارگران بهتر شود.وی در ادامه در رابطه با وضعیت فعلی 
صنعت بیمه در کشــور گفت: بازار و صنعت بیمه متاثر از وضعیت اقتصادی کشور است 
و در شــرایطی که رشد اقتصادی کشــور بالا نیست نباید انتظار رشد بالا از صنعت بیمه 
داشت چرا که رفاه اقتصادی مردم منجر به افزایش بیمه ها می شود وقتی شرایط زندگی 
سخت باشد مردم تنها به سمت بیمه های اجباری می روند. وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: 
ما امروز نیازمند رشد اقتصادی بالا هستیم و طبق قانون برنامه هفتم توسعه باید به رشد ۸ 
درصدی برسیم با این حال امروز منابع ما تامین کننده رشد اقتصاد هشت درصدی نیست.

همتی در ادامه به شاخص ضریب نفوذ بیمه اشاره کرد و گفت: امروز ضریب نفوذ بیمه تازه 
به عملکرد ۷ الی ۸ سال پیش بازگشته است و این به خاطر وضعیت اقتصادی است. وی 
به وظیفه نظارتی بیمه مرکزی اشــاره کرد و گفت: امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف 
است. در سال های اخیر انتظار می رفت که حوزه نظارتی بیمه مرکزی تقویت شود اما آنچه 
از شواهد پیداست این است که امروز وضعیت نظارتی بیمه مرکزی مطلوب نیست. نباید 
با تخلفات مماشــات کرد وزیر اقتصاد اظهار کرد: دغدغه اصلی بیمه مرکزی باید نظارت 
باشد و در این راستا نباید هیچ مماشاتی نسبت به تخلفات صورت بگیرد. بیمه مرکزی در 
امور بیمه ها نباید دخالت کند با این حال باید در عملکرد آنها نظارت داشته باشد در همه 
جای دنیا نظارت بیمه های مرکزی به صورت آنلاین و به روز شده صورت می گیرد. لزوم 
اصــلاح در معیارهای توانگری  همتی همچنین به موضوع معیارهای توانگری در صنعت 
بیمه اشاره کرد و گفت: امروز نیازمند اصلاح در معیارهای توانگری در حوزه بیمه هستیم 
و صنعت بیمه کشــور باید به استانداردهای جهانی و به روز نزدیک شود. وی در رابطه با 
بهره وری و توانگری شرکت های بیمه ای گفت: ۲۰ سال پیش من به همکاران خود گفتم 
که بیمه ایران باید خصوصی شود که با مخالفت های بسیاری همراه بود. ما نباید رقابت را 
با نرخ شــکنی ادامه دهیم. در آن زمان سهم بیمه ایران از صنعت بیمه کشور ۵۰ درصد 
اما امروز به ۱۸ درصد رسیده است. نباید تعداد شرکت های بیمه ای را بیش از این افزایش 
دادوزیر امور اقتصادی و دارایی بیان داشــت: امروز نباید تعداد شرکت های بیمه ای بیش 
از این افزایش یابد. اینکه هر روز تعداد شرکت های بیمه ای زیاد می شود موضوع مطلوب 
و خوشــایندی نیست و حتی پیشــنهاد می کنم برخی از شرکت های بیمه ای با یکدیگر 
ادغام شوند. امروز شرایط به گونه ای پیش رفته که برخی با تاسیس یک شرکت بیمه ای 
و بورســی کردن آن قصد کسب سود را داشته و از وظایف اصلی حرفه بیمه دور شده اند.

همتــی در ادامه گفت: از رئیس جدید بیمه مرکزی انتظار داریم که به مســائل بیمه به 
صورت فنی و تخصصی نگاه کند. همچنین از آقای استاد هاشمی نیز به خاطر تلاش هایی 
که در سال های اخیر در بیمه مرکزی داشتند تشکر می کنم. وی در پایان رابطه با موضوع 
منحل شدن پژوهشکده بیمه مرکزی و انتقال آن به یکی از دانشگاه ها گفت این موضوع را 

بررسی و در دستور کار قرار می دهیم تا مشکل آن نیز به زودی برطرف شود.

حجم ذخایر سدهای استان تهران 
به۴۹۳ میلیون متر مکعب رسید

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای تهران گفت: با اتمام ســال آبی حجم ذخایر سدهای 
اســتان تهران به۴۹۳ میلیون مترمکعب رسید.ه گزارش ایســنا، بهزاد پارسا با اشاره به 
شروع فصل پاییز و آغاز سال آبی جدید اظهار کرد: سال آبی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ پس از فرازو 
فرودها از منظر ســیل وخشکســالی به پایان رسیده و با برنامه ریزی های صورت گرفته 
برای سال آبی جدید و چشم امید به الطاف خداوند متعال قدم به سال آبی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ 
می گذاریم.وی ادامه داد: چند ســالی است که نه تنها استان تهران بلکه کشور مواجه با 
کم بارشــی و خشکسالی است به طوری که در سال آبی گذشته میزان بارش های استان 
با حدود۱۴ درصد کاهش نســبت به متوســط دراز مدت، در حدود ۲۳۹ میلی متر بوده 
است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران افزود: تمرکز جمعیت در شهر و استان تهران 
در منطقــه ای کم آب، لزوم مصرف بهینه آب را اجتناب ناپذیر کرده و گرچه توجه قابل 
تقدیر تمامی مصرف کنندگان در بخش های شرب، خدمات، صنعت و کشاورزی، به این 
موضوع سبب شده که قدم های بزرگی در این زمینه برداشته شود؛لکن تا رسیدن به نقطه 
مطلوب در این زمینه هنوز فاصله بسیاری وجود دارد.وی همچنین تصریح کرد: سال آبی 
گذشته را در شرایطی به انتها می رسانیم که حجم آب موجود در مخازن سدهای پنجگانه 
گانهاستان تهران )لار، لتیان، ماملو، امیرکبیر و طالقان( به۴۹۳ میلیون مترمکعب رسیده 
که تنها حدود۲۶ درصد از حجم کل این مخازن را شامل می شود. این امر گرچه نشان از 
افزایش۲۳ درصدی نسبت به سال گذشته دارد، لکن هشداری  جدی و تأکیدی بر لزوم 
مدیریت مصارف در ســال پیش رو است.پارسا خاطر نشان کرد: هم اکنون آب موجود در 
مخازن سدهایامیرکبیر و طالقان به ترتیب حدود۱۱۴ و ۲۶۰میلیون مترمکعب است که 
ارقام متناظر آن در ســال گذشته ۱۱۱ و ۲۰۴ میلیون متر مکعب بوده است.وی با بیان 
اینکه حجم ذخیره آب سد لار سال گذشته در همین ایام۳۱ میلیون مترمکعب بوده که 
در مقایسه با موجودی ۴۲ میلیون مترمکعبی فعلی،۱۱ میلیون مترمکعب افزایش داشته 
است، توضیح داد: حجم آب ســد ماملو نیز از۳۲ میلیون مترمکعب سال گذشته، به۳۷ 
میلیون مترمکعب رســیده واین درحالیست که حجم ذخیره آب سد لتیان در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته با ۱۶ میلیونمتر مکعب افزایش به ۴۰ میلیون مترمکعب رسیده 
است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران در بخش دیگری از سخنان خود گفت: این 
میزان افزایش در احجام مخازن، علاوه بر برنامه ریزی جهت مدیریت خروجی ها، ناشی از 
بارش های ابتدای سال و مهم تر از آن توجه و همکاری مردم با خدمتگزاران خود درآب 
منطقه ای و آبفای استان بوده است. لکن از سوی دیگر، این ارقام متفاوت در مخازن شرق 
و غرب استان، نشــان دهنده ضرورت توجه و تلاش بیشتر در تأمین متوازن آب، به ویژه 

در بخش شرب است.

مدیرعامــل توانیر گفــت: با کاهش دمــای هــوا دوره اوج مصرف 
برق را پشــت ســر گذاشــته ایم اما این به معنای پایان ناترازی برق 
نیســت، چراکه همچنان با مشکل ناترازی روبرو هستیم و لازم است 
مشــترکان به ویژه مشترکان پرمصرف و بالای ۲.۵ و ۴ برابر الگو به 
موضوع مصرف بهینه توجه داشته باشند.مصطفی رجبی مشهدی در 
گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به وضعیت تامین برق در کشور، اظهار 
کرد: درحال حاضر میزان مصرف برق نســبت به زمان پیک کاهش 
یافته اما موضوع ناترازی برق کماکان پا برجا اســت.وی اظهار کرد: 
درحــال حاضر نیروگاه هــا وارد دوره تعمیرات شــده اند و به همین 
منظور تعمیرات نیروگاهی برخی از واحدها از مدار خارج شــده اند 
که همین مســاله موجب شــده تا ظرفیت تولید برق کشور کاهش 
یابد.مدیرعامل توانیر درخصوص برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
تعمیرات نیروگاهــی، گفت: طبق برنامه ریزی صــورت گرفته مقرر 
شــده تا خردادماه سال آینده ۱۰۹ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی در 
نیروگاه هــای حرارتی صورت بگیرد کــه این موضوع رکورد جدیدی 
در زمینه تعمیرات نیروگاه ها است.رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکه 

برنامه های افزایش تولید برق و آمادگی برای تابســتان ســال آینده 
اســتارت خورده اســت، گفت: همچنان باید سیاست های مدیریت 
مصــرف را دنبال کنیم، توســعه پنل های خورشــیدی و برخورد با 
مشــترکان پرمصرف در دستور کار قرار دارد در حوزه تجدیدپذیرها 
در فاز اولیه حدود ۱۰ هزار مگاوات پیش بینی و قرارداد این نیروگاه ها 
منعقد شــده و فقط تامین مالی آنها از طریق صندوق توسعه ملی در 

دست پیگیری است.
وی بــا تاکید بر اینکــه در بخش ارتقا توان نیروگاه هــا نیز برنامه ها 
کلید خورده اســت، گفت: احداث حدود ۷۳۰۰ مگاوات نیروگاه بخار 
برای تکمیل نیروگاه های گازی و تبدیل آن ها به نیروگاه های سیکل 
ترکیبی در دست اقدام است. در حوزه هوشمندسازی نیز پیش بینی 
شــده تا حدود ۹ میلیون کنتور هوشــمند با اولویت پرمصرف ها در 
دســتور کار قرار گیرد.به گفته مدیرعامل توانیــر خرید کنتورهای 
هوشــمند از طریق ســامانه های ســاتب و برق من برای هر یک از 
مشــترکان امکان پذیر اســت و مشــترک پول را به طور مستقیم به 

کنتورساز پرداخت می کند.

گروه خودروســازی سایپا از روز چهارشنبه )چهارم مهر ماه( طرح فروش خودرو کوییک GXR-L پارس خودرو را اجرایی می کند.به گزارش ایسنا، گروه 
 GXR-L خودروسازی سایپا در نظر دارد در راستای افزایش عرضه محصولات و همچنین تنظیم قیمت بازار، شرایط فروش فوق العاده خودرو کوییک
محصول شرکت پارس خودرو را ویژه متقاضیان عادی، طرح  جوانی جمعیت و حمایت از خانواده و جایگزینی خودروهای فرسوده را از طریق سایت فروش اینترنتی محصولات این شرکت اجرایی 
کند.در این طرح فروش که از روز چهارشنبه هفته جاری )چهارم مهر ماه( آغاز می شود، متقاضیان از ساعت ۱۰ صبح تا زمان تکمیل ظرفیت فرصت دارند که از طریق سایت فروش اینترنتی 
گروه سایپا به نشانی saipa.iranecar.com اقدام کنند.طرح  جوانی جمعیت و حمایت از خانواده، به صورت پیش ثبت نام انجام و پس از استعلام، پالایش و احراز شرایط متقاضی از سازمان ثبت احوال 
کشور امکان واریز وجه برای متقاضیان فعال می شود. همچنین در طرح جایگزینی خودروهای فرسوده نیز به صورت پیش ثبت نام، ثبت نام انجام و پس از استعلام، پالایش و احراز شرایط متقاضی 
از ستاد نوسازی خودروهای فرسوده امکان واریز وجه برای متقاضیان فعال می شود. یادآوری می شود متقاضیان می توانند جهت تسهیل در فرآیند ثبت نام، قبل از زمان شروع ثبت نام به آدرس 
 GXR-L قید شده مراجعه کرده و نسبت به ثبت و یا به روز رسانی اطلاعات شخصی و دریافت کد کاربری و رمز عبور اقدام کنند.   گفتنی است که این ششمین دوره از عرضه محصول کوییک

در سال جاری است.

بنابر اعلام گمرک جمهوری اسلامی ایران، گمرک منطقه آزاد شهر فرودگاهی به فهرست گمرکات تخصصی 
ترخیص خودرو )صرفاً خودرو سواری( تا اطلاع ثانوی اضافه شد.به گزارش ایسنا، در متن نامه علیرضا صدری 
خــواه_ مدیر کل دفتر واردات گمرک ایران به مدیران گمرکات اجرایی آمده اســت:پیرو بخشــنامه شــماره 

۷۵۴۸۰/۹۴/۱۲۴ مورخ ۲۴/۴/۱۳۹۴ ، نظر به اعلام آمادگی گمرک منطقه آزاد شهر فرودگاهی)فرودگاه امام 
خمینی( و فراهم نمودن زیر ســاخت های لازم، بدین وسیله گمرک منطقه آزاد شهر فرودگاهی به فهرست 
گمرکات تخصصی ترخیص خودرو )صرفاً خودرو سواری( اضافه و از این پس مجاز به انجام تشریفات ترخیص 
خودرو سواری با رعایت کلیه مقررات مربوطه است. مقتضی است دستور فرمایید مراتب جهت آگاهی و اقدام 

لازم برابر مقررات به دوایر زیر مجموعه اعلام گردد

فروش فوق العاده یک محصول سایپا برای ۳ گروه متقاضیان از 
چهارم مهر ماه

یک گمرک دیگر به فهرست گمرکات 
تخصصی ترخیص خودرو اضافه شد

۷300 مگاوات نیروگاه جدید وارد مدار می شود
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یک کارشــناس امنیت ســایبری با انتقاد از اینکه درباره حفاظت از داده ها و عدم جلوگیری 
از نشــر اطلاعات هنوز ســند قوی نداریم، گفت: از نشر اطلاعات سوء استفاده های امنیتی و 
اقتصادی زیادی می توان کرد.به گزارش خبرنگار مهر، ۲ روز گذشــته مردم برای دومین بار 
طی چند هفته گذشته شاهد یک اتفاق سایبری ناخوشایند در کشور بودند. اتفاقی که به نشر 
اطلاعات ۲۰ میلیون کاربر یک اپلیکیشن سفارش غذا منجر شد. پیش از آن نیز حمله سایبری 
به جایگاههای سوخت کار سرویس رسانی را با اختلال مواجه کرد.با پیشرفت روزافزون فناوری 
اطلاعات و توسعه داده بر بستر فضای مجازی، احتمال جرایم سایبری در تمام کشورها افزایش 
یافته اســت و به تبع آن در کشــور ما نیز می توان چنین وقایعی را پیش بینی کرد اما تکرار 
چنین رخدادهایی حاکی از ضعف زیرساختها و نبود الزامات قانونی دستگاهها برای حفاظت از 
 )GPDR( اطلاعات و داده های شهروندان است. قانونی نظیر قانون حفاظت از داده های عمومی
که اتحادیه اروپا از آن تبعیت می کند.در این میان کاربرانی که اطلاعات آنها نشــر داده شده 
است حق دارند بدانند از این اطلاعات چه استفاده ها و سوءاستفاده هایی ممکن است بشود. 
در همین رابطه رضا جعفر قلی زاد کارشــناس امنیت ســایبری در گفت وگو با خبرنگار مهر 
گفت: اگر ســازمان ها نظارت و کنترل کافی نسبت به مبادی ورودی و خروجی اطلاعاتشان 
داشته باشند و از مکانیزم های امنیتی استفاده و پیاده سازی کنند و سپس آن را ارزیابی کنند، 

موضوع نشر اطلاعات در سازمان به شدت کاهش پیدا می کند.
مبادی سوءاســتفاده از اطلاعات کاربران پس از هک شــدن وی به نشر اطلاعات اسنپ فود 
اشــاره کرد و افزود: اسنپ فود جایی است که با نشر اطلاعات در آن روبرو هستیم وقتی این 
اطلاعات لو می رود ممکن است به دست سرویس های جاسوسی نیز برسد که عواقب زیادی در 
بر خواهد داشت از جمله اینکه سبک زندگی کاربران ایرانی همانند نوع خوردن، نوع پوشیدن، 
زمان پول خرج کردن، زمان غذا خوردن و …از روی دیتاها و اطلاعات فاش شــده به دســت 
می آید. همه این اطلاعات در کنار هم ممکن است به خروجی هایی برسد و بشود از آن نتایجی 
را اســتخراج کرد. به طور مثال اگر مردم ایران از این ســبک غذایی خوششان می آید ممکن 
است مواد اولیه آنکه مایحتاج مردم است در لیست تحریم  قرار گیرد.وی افزود: یکی دیگر از 
عواقب اینگونه نشــر اطلاعات، ایجاد آلودگی محیط زیستی است. یعنی از تروریسم محیطی 
برای فروختن داروی خودشان و یا بازار سیاه دارو استفاده می کنند و سلامتی مردم را تحت 
تأثیر قرار می دهند.قلی زاد با اشــاره به یکی دیگر از مبادی سوءاستفاده از اطلاعات کاربران 
ادامه داد: با سوء استفاده از اطلاعات می توان این را استخراج کرد که مردم از کالا یا محصول 
خاصی استقبال می کنند پس قطعاً می شود بازار سیاه آن را تقویت کرد تا بازار اصلی خالی 
بماند. این موضوع نیز از عواقب نشر اطلاعات است که متأسفانه در کشور در جاهای مختلف با 
آن رو به رو هستیم.نشر اطلاعات برای بزرگان سایبری در ایران اهمیت نداردوی با بیان اینکه 
با همه اینها گویا نشر اطلاعات برای بزرگان سایبری ایران اهمیتی ندارد، گفت: پرداختن به 
این موضوع اهمیت دارد چرا که از این اطلاعات می توان بهره برداری و آنالیز کرد و برای مردم 
یک کشور تصمیم های بدی گرفت.قلی زاد گفت: نهادهای بالادستی ایران تا کنون نتوانسته 
انــد در زمینه بایدها و نبایدهای حفاظت از داده و عدم نشــر اطلاعــات کاری کنند این در 
حالی است که در حال حاضر کشورهای آمریکایی و اروپایی از استانداردهای GPDRاستفاده 
و بهره گیری می کنند و تا جایی که امکانش باشــد از نشر اطلاعات یا دستیابی به اطلاعات 
کاربران جلوگیری می کنند.وی افزود: علاوه بر این کشــور آمریکا به همراه ۲۰ کشور دیگر تا 
سال ۲۰۲۴ کمیسیونی تشکیل می دهند که این کمیسیون با نشر اطلاعات مقابله می کند و 
هم کنترل دسترســی ها را نسبت به اطلاعات سازمان ها تقویت می کند تا از نفوذ باج افزارها 
در سازمان ها جلوگیری شود. همچنین از طریق این کمیسیون تمام داده ها رمز گذاری می 
شــود تا از باج خواهی هکرها جلوگیری شــود. فکر می کنم در سال ۲۰۲۴ الزامات اولیه این 
موضوع منتشر شود.این کارشناس امنیت سایبری با ابراز امیدواری از اینکه ایران هم بتواند به 
چنین کمیسیون هایی بپیوندد، گفت: تا الان در موضوع حفاظت از داده ها و جلوگیری از نشر 
اطلاعات سند قوی نداشته ایم.وی به اهمیت قانون حفاظت از داده اشاره کرد و گفت: قانون 
حفاظت از داده می تواند به جلوگیری از نشت اطلاعات کمک کند. تمام این قوانین حفاظت 
از داده قبلًا در شــورای عالی فضای مجازی به تصویب رســیده ولی اینکه به الزامات امنیتی 
و یک ســند جامع تبدیل شده باشد که همه بتوانند از آن استفاده کنند، هنوز تحقق نیافته 
اســت. اگر دستورالعملی در این زمینه تدوین و به مرحله اجرا برسد و به تمام کسب و کارها 
ابلاغ شود، قطعاً اتفاقاتی نظیر هک کاهش پیدا می کند. نتیجه فروش اطلاعات در دارک وب

قلی زاد در خصوص نشر و فروش اطلاعات در دارک وب نیز گفت: فضای دارک وب یک فضای 
پنهان در وب است. فضایی که تمام عملیات فناوری یا سایبری که در آنجا اتفاق می افتد غیر 
قانونی است. یعنی از بحث قوانین بین المللی یا حاکمیتی یک کشور تبعیت نمی کنند. معمولاً 
سرویس های جاسوسی از این فضا استفاده می کنند.وی افزود: وقتی اطلاعات در فضای دارک 
وب به دست سرویس های جاسوسی یا حاکمیت کشورهای دیگر بیافتد، تاثیرات منفی زیادی 
به جا خواهد گذاشــت به طوریکه می شــود با آنالیزهای پیش پا افتاده  براســاس داده های 

نشر داده شده و از طریق هوش مصنوعی، سه یا چهار سال بعد را به نوعی پیش بینی کرد.

یک کارشناس امنیت سایبری مطرح کرد؛

نشت اطلاعات و تبعات 
بعدی آن

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

رویای رود کارون!!

C ایرکراس سری C5 معرفی سیتروئن
بعد از مدل های C۴ کاکتوس سری C و C3 ایرکراس سری C، اکنون نوبت بزرگترین SUV سیتروئن است تا به خانواده C-Series بپیوندد.

همانند برادران کوچکتر در این نسخه سری C هم شاهد استفاده از مواد خاص و تجهیزات بیشتر و رنگ آمیزی متمایز خواهیم بود. در 
قسمت بیرونی از یک رنگ قرمز عمیق آنودایز استفاده شده که روی ضربه گیها و میله های سقفی و لبه هواکش های سپر دیده می شود. 
البته خریداران می توانند رنگ های ترکیبی نقره ای، آبی و سفید آنودایز شده را نیز انتخاب کنند. نشان C-Series نیز روی گلگیر جلو به 
چشم می خورد. رنگ اصلی بدنه نیز می تواند سفید قطبی یا مرواریدی و خاکستری استیل یا پلاتینی یا سیاه Perla Nera Black انتخاب 
شــود. در داخل کابین C5 ایرکراس سری C همان طرح معمول ســایر مدل های این سری مانند داشبورد و لوازم با رنگ خاکستری و 
نوارهای افقی قرمز دیده می شوند. این خودرو همچنین مجهز به آینه های تاشوی برقی، دوربین دید عقب بالا، تجهیزات اتصالی دیجیتال، 

سیستم های کمک راننده نظیر دستیار پارک، هشدار برخورد و هشدار علائم جاده و کروز کنترل هوشمند می باشد.

رونی از هدایت بیرمنگام برکنار شد
وین رونی به دلیل کسب نتایج ضعیف از هدایت بیرمنگام کنار گذاشته شد.به گزارش ایسنا و به نقل از اکسپرس، کاپیتان سابق 
انگلیس در ماه اکتبر هدایت بیرمنگام را بر عهده گرفته بود. تیم تحت هدایت او در این مدت ۱5 بازی انجام داد که در آنها تنها 
دو پیروزی، چهار تساوی و ۹ شکست به دست آورد. در نهایت سران تیم بیرمنگام تصمیم به برکناری این مربی گرفتند تا رونی 
حضوری کوتاه مدت در بیرمنگام داشته باشد.بیرمنگام در جدول رده بندی چمپیونشیپ در رده بیستم قرار دارد. این هفته این تیم 

با نتیجه سه بر صفر مغلوب لیدزیونایتد شد تا این بازی آخرین حضور وین رونی روی نیمکت بیرمنگام باشد.

پیشنهاد

چهره روز

کتابوقتی نیچه گریست
رمان وقتی نیچه گریســت اثر دکتر اروین د. یالوم اســتاد 
روان پزشکی دانشگاه استنفورد، گروه درمانگر و روان درمانگر 
اگزیستانســیال اســت. اروین یالوم در خــلال این رمان 
آموزشی به توصیف درمان های رایج برای وسواس فکری که 
در هر دو شخصیت اصلی رمان به نوعی گرفتار آن هستند 
می پردازد. ولی در نهایت روش روان درمانی اگزیستانسیال 
و رابطه پزشــک – بیمار است که کتاب بیش از هر چیز در 
پی معرفی آن است. تئودور روزاک، نویسنده کتاب کورسو 
درباره یالوم و رمان او می نویسد: »وقتی نیچه گریست پس 
از جلاد عشــق گامی رو به جلو برای اروین یالوم محسوب 
می شــود. او افکار ژرف انسانی را در لفافه داستانی بی نظیر 
بیان می کند. بیش از این چه می توان خواســت؟« درباره 
رمان وقتی نیچه گریســت بسیار نوشته اند. بوستون گلوب 
می نویســد: »این کتــاب، تحقیقی موشــکافانه و رمانی 
هوشــمندانه و سرشار از تخیل است.« جهان کتاب واشنگتن پســت می نویسد: »کتابی نیرومند و معتبر! 
شگفتی در لحظه ای جادویی و تکان دهنده نهفته است.« در میان کتاب های یالوم کتاب من شدن زندگی نامه 
اروین د. یالوم به قلم خودش اســت. در واقع این کتاب اتوبیوگرافی است. یالوم که درمانگر حرفه ای است و 
همیشــه زندگی دیگران را واکاوی می کند، در این کتاب شخصیت خودش را واکاوی می کند و عمیق ترین 
جنبه های زندگی اش را با مخاطب به اشتراک می گذارد. رمان با یک نامه از طرف لوسالومه به یوزف برویر – 
پزشک برجسته اتریشی – آغاز می شود. نامه ای که در قسمتی از آن نوشته شده است: »آینده ی فلسفه آلمان 
در خطر است.« لوسالومه با ارسال این نامه و جلب توجه دکتر برویر با او دیدار می کند تا در مورد پروفسور 
نیچه و آینده فلسفه آلمان صحبت کند. آینده ای که به دلیل بیماری نیچه در خطر است. لوسالومه که خود 
را به نوعی مسئول بیماری نیچه می داند از دکتر برویر درخواست دارد که درمان نیچه را قبول کند. جسم و 
ذهن نیچه بیمار است و لوسالومه عقیده دارد که نیچه بیش از هر چیز به ناامیدی شدید دچار شده است و 

ممکن است در آینده ای نزدیک خودکشی کند.

کاترین بیگلو
در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام یک زن 
به چشــم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی 
از صنعت سینما بوده اند، فرصت های کارگردانی کمتری 
در اختیارشان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی 
کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی آمریکایی است که با 
فیلم هایــی همچــون Near Dark، از بهترین فیلم های 
ترســناک، Point Break، از بهترین فیلم های اکشــن 
 ،Zero Dark Thirty و The Hurt Locker و همچنیــن
از بهترین فیلم های درباره جنگ شــناخته می شــود. 
 )Kathryn Ann Bigelow :کاترین آن بیگلو )به انگلیسی
)زاده: ۲۷ نوامبر ۱۹5۱( کارگردان آمریکایی اســت. از 
معروف ترین فیلم های او می توان به فیلم مهلکه اشــاره 
کرد که در مراســم جوایز اسکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه 
را از آن خود کرد. وی همســر پیشین جیمز کامرون، 
کارگردان سرشناس هالیوود بوده است. بیگلو در هشتاد 
و دومین دورهٔ جوایز اســکار جایــزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را برای فیلم مهلکه از آن خود کرد. او نخستین 
زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ »اسکار بهترین 
کارگردانی« شده اســت.]۱[ مهلکه با به دست آوردن ۶ 
جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار بهترین فیلم« موفق ترین 
فیلم هشــتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. 
بی عشــق )۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب و غریب )۱۹۹5(وزن آب )۲۰۰۰(

کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷(

فرهنگ

فعال سازی اینترنت رایگان دولت از امروز 
متقاضیان می توانند از امروز نســبت به فعال ســازی اینترنت رایگان هدیه دولت اقدام کنند.به 
گــزارش خبرنگار مهر، اینترنت رایگان هدیه دولــت در پی اعمال افزایش تعرفه اینترنت به تمام 
کاربران تعلق می گیرد و با فعال سازی این بسته از امروز، متقاضیان می توانند با مراجعه به پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند به نشانی my.gov.ir هدیه دولت را دریافت کنند.به گفته عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات فعال سازی اینترنت رایگان برای مردم در قالب ۱۰ گیگا بایت اینترنت داخلی 
)معادل پنج گیگا بایت اینترنت بین الملل( بر روی یکی از سیم کارت های هر فرد به انتخاب خود او 
انجام می شود.همچنین وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ما سمت مردم هستیم؛ از اپراتورها 
تعهد گرفتیم که بسته رایگان برای همه مردم فعال کنند. بسته طراحی شده به گونه ای است که 

بخش اصلی نیاز هموطنان به اینترنت تا پایان سال را تأمین کند.

در پنجره ملی خدمات صورت گرفت؛

فعال سازی اینترنت رایگان دولت از امروز

سه شنبه 29 خرداد 1403  11 ذی الحجه 1445  18 ژوئن 2024
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با امکان ذخیره ۳ میلیارد اطلاعات؛

کریستال ۵ بعدی کل ژنوم انسان را ذخیره کرد

سه شنبه 3 مهر 1403    20 ربیع الاول 1446  24 سپتامر 2024

هافبک سوئیسی بایر لورکوزن به انتقاد از شکل بازی تیمش در شروع فصل جاری بوندسلیگا پرداخت و خواستار تحول همبازیانش قبل از مصاف با بایرن 
مونیخ شد.به گزارش ایسنا، بایر لورکوزن در دیدار برابر ولفسبورگ توانست در ثانیه های پایانی تساوی را با پیروزی عوض  و سه امتیاز ارزشمند این مسابقه را 
کسب کند. این بازی تا دقایق پایانی با تساوی سه بر سه دنبال می شد که لورکوزن توانست گل پیروزی را در دقیقه ۹۳ به ثمر برساند و سه امتیاز ارزشمند 
را کسب کند. لورکوزن در مقایسه با فصل قبل فاقد ثبات در دفاع و حمله بوده است.  این تیم پس از متحمل شدن شکست تلخ خانگی مقابل لایپزیگ 
نمی خواست بار دیگر امتیاز از دست بدهد و در نهایت برابر گرگ ها به برد رسید. فرم بازیکنان لورکوزن در این فصل هوادارانش را نگران کرده است. تیم 
به وضوح ثبات و اعتمادبه نفس قبل را ندارد و در بازی هایی که احتمال می رود به راحتی برنده می شود، کار را برای خودش سخت می کند )مثل بازی با 

ولفسبورگ که دو بار عقب افتاد(

محققان کل ژنوم انسان را در یک کریستال ۵ بعدی 
ذخیره کرده اند که از لحاظ دیجیتالی قادر به ذخیره 
۳۶۰ ترابایت اطلاعات اســت.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از نیواطلس، این کریستال طوری ساخته 
شده تا میلیاردها سال اطلاعات را در خود نگه دارد.

کمک این فناوری می توان ســوابق طولانی مدتی 
از ژنوم های انســان، حیوانات و گیاهان فراهم کرد. 
محققان دانشگاه ســاوث هامپتون در انگلیس این 
کریســتال را ابداع کرده اند. آنها کل ژنوم انسان که 
حدود ۳ میلیارد G ،A و C اســت را روی آن ذخیره 
کرده اند.پروفسور پیتر کرازنسکی رهبر پژوهش می 
گویــد: ما از تحقیقات دیگران متوجه شــدیم ماده 
ژنتیک ارگانیســم های ساده را می توان سنتز کرد 
و در ســلول های فعلی به کار برد تا یک نمونه زنده 
در آزمایشــگاه به وجود آورد. این حافظه کریســتالی ۵ بعدی برای محققان امکانی فراهم می کند تا مخزنی از 
اطلاعات ژنومیک بسازند تا بتوان در آینده ارگانیسم های پیچیده مانند گیاهان و حیوانات را احیا کرد.از لیزرهای 
بسیار سریع فمتو ثانیه ای برای ثبت دقیق اطلاعات در حفره های نانوساختار خود مونتاژ شده در داخل سیلیس 
استفاده می شود. اما، این روش رمزگذاری بر خلاف سطوح دو بعدی مانند کاغذ یا نوار مغناطیسی، از دو بعد نوری 
و سه مختصات فضایی برای نوشتن در سراسر ماده استفاده می کند و به رمزگذاری در پنج بعد دست می یابد.

کریســتال ۵ بعدی می تواند تا ۳۶۰ ترابایت )TB( اطلاعات را برای میلیاردها ســال نگه دارد و حتی در شرایط 
انجماد و دمای تا ۱۰۰۰ درجه سانتیگراد )۱۸۳۲ درجه فارنهایت( پایدار باقی می ماند.

محققان برای آزمایش پتانســیل کریستال به عنوان یک مخزن برای نگهداری اطلاعات مهم ژنتیکی کل ژنوم 
انســان را در آن ثبت کردند. هر یک از ۳ میلیارد حرف که ژنوم را تشــکیل می دهند، ۱۵۰ بار توالی یافتند تا 

تضمین شود در موقعیت مناسب قرار دارند.

ژاکا: بازی با ولفسبورگ زنگ خطری برای لورکوزن بود

ورزشی
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5498
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